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Foto na titulní straně: Český reprezentant Jakub Vadlejch zvítězil na atletickém mistrovství Evropy  
v Římě v hodu oštěpem – zlatou medaili vybojoval posledním pokusem 88,65 m. Foto: Ivana Roháčková
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VV ČUS přivítal pravomocné zproštění obžaloby  
v dotační kauze a projednal obsahové i organizační 

zajištění 42. valné hromady

Oštěpař Jakub 
Vadlejch se 
zasloužil o to, 
že klub Atletika 
Hostivař (dříve 
Kovošrot Praha), 
v němž začínal 
kariéru, získal 
v rámci projektu 
ČUS První 
oddíl částku 
sto tisíc korun. 
Symbolický šek 
s Vadlejchovým 
podpisem předal 
předseda ČUS 
Miroslav Jansta.

Letošní šesté zasedání Výkonného 
výboru České unie sportu se usku-
tečnilo 18. června v Praze na Stra-
hově. Kromě bloku aktuálních 
informací se zabývalo především 
přípravou a organizací volební 
42. valné hromady ČUS, která se 
konala 26. června ve Sportovním 
centru v Nymburce, a trojicí valných hromad spo-
lečností ČUS Sportuj s námi, Skiareál Špindlerův 
Mlýn a Nakladatelství O Praha v likvidaci.

Za omluveného předsedu ČUS Miroslava Jan-
stu, jenž podstoupil plánovaný lékařský zákrok, 
schůzi řídil místopředseda Marek Hájek. Ten 
v úvodu přivítal závěr Vrchního soudu v Pra-
ze, který nedávno při veřejném jednání pravo-
mocně zprostil obžaloby v tzv. dotační kauze 
vedoucí představitele ČUS – předsedu Miroslava 
Janstu i generálního sekretáře Jana Boháče – 
stejně jako celou Českou unii sportu. „Konečně 
se tak po sedmi letech až nesmyslného trápe-
ní prokázala jejich jasná nevina. Kdyby státní 
zástupce hned na začátku logicky vyhodnotil 
veškeré argumenty, mohl celý případ skončit 
už v přípravném řízení,“ prohlásil Marek Hájek.

Úspěšné porady
Členové VV ČUS vyhodnotili 

průběh nedávných pravidelných 
celostátních porad vedení ČUS se 
zástupci tělovýchovných jednot, 
sportovních klubů a s předsedy 
národních sportovních svazů. 
Jejich cílem bylo informovat  

o aktuálním dění v ČUS a ve sportovním prostředí, 
o státní podpoře v oblasti sportu, dotačních pro-
gramech Národní sportovní agentury a připrave-
nosti nadcházející valné hromady ČUS. 

V případě jednot a klubů bylo důležité zejmé-
na připomenout nastavená pravidla interních 
kontrolních mechanismů při čerpání státních 
dotací v rámci Servisních center sportu ČUS, 
aby byly jednotlivé subjekty schopny následně 
celou agendu správně zadministrovat. Z diskuse 
na poradě předsedů svazů vyplynul požada-
vek vytvořit v rámci VV ČUS pracovní skupinu, 
která připraví podklady pro jednání ČUS s NSA 
k nastavení prioritizace sportů. Další podněty, 
které z jednání vyplynuly, přednese předseda ČUS 
na nejbližším vrcholném setkání předsedy NSA se 
zástupci střešních sportovních organizací.
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Výzva NSA Movité investice – rozvoj materiálně  
technické základny vybraných sportovních svazů 2024

První oddíl zviditelňuje kluby i dobrovolníky
Místopředseda ČUS podal rovněž informaci o ak-

tuálně připravovaných dotačních investičních pro-
gramech NSA. Na podporu rozvoje místní sportovní 
infrastruktury v obcích do tří tisíc obyvatel lze ješ-
tě v průběhu června očekávat vypsání specifické 
výzvy Movité investice – rozvoj materiálně tech-
nické základny sportovních svazů 2024 a v ná-
sledujících dnech také programu Kabina 2024.

VV ČUS současně ocenil dosavadní průběh prv-
ního ročníku projektu České unie sportu První 
oddíl. Jeho cílem je zviditelnit dobrovolnictví 
ve sportu a finančně ocenit a podpořit sportovní 
oddíly a kluby, v nichž začínali svou kariéru spor-
tovci, kteří se v dalších letech zařadili jako repre-
zentanti České republiky mezi nejlepší na světě. 
Vedle peněžního daru ve výši sto tisíc korun, 
který poskytuje ČUS ve spolupráci s partnery, je 
však záměrem projektu také propagace nezišt-
né práce dobrovolníků spojená s poděkováním 
za jejich celospolečensky prospěšnou činnost. 

Zatím byly oceněny čtyři kluby – USK Praha, 
kde začínal kariéru vodní slalomář Jiří Prskavec, 
Spartak Vrchlabí (Eva Adamczyková), Lokomoti-
va Nymburk (Martin Fuksa) a Atletika Hostivař 
(Jakub Vadlejch). Během následujících týdnů ob-
drží finanční příspěvek ještě dalších šest.

Valné hromady společností ČUS
VV ČUS vzal na vědomí informaci o obsahové 

a organizační připravenosti volební 42. valné 
hromady ČUS, svolané na 26. června do Spor-
tovního centra v Nymburce. Svou účast na ní 
jako hosté potvrdili předseda NSA Ondřej Šebek 
a státní tajemník Ministerstva školství Ondřej 
Andrys. Členové VV ČUS se seznámili s obsahem 
zprávy přednesené předsedou ČUS i připraveným 

návrhem usnesení ke zprávě o činnosti a byli 
informováni, že delegáti okresních sdružení ČUS 
i národních sportovních svazů již obdrželi veškeré 
písemné podklady pro jednání v podobě detailních 
zpráv o činnosti, hospodaření a majetku ČUS. 

V dalším jednání VV ČUS ve funkci valné hro-
mady společnosti ČUS Sportuj s námi, s. r. o., 
schválil její hospodářský výsledek za rok 2023, 
který skončil v zisku 65 629,46 Kč. Tato společ-
nost poskytuje marketingovou podporu projektu 
České unie sportu Tipsport Sportuj s námi a za-
jišťuje kvalitní produkci akcí i jejich rozsáhlou 
medializací. VV ČUS dále pověřil svého zástupce 
k výkonu akcionářských práv na valných hroma-
dách společností Skiareál Špindlerův Mlýn a Na-
kladatelství O Praha v likvidaci.

 Zákon o veřejných zakázkách  
ohrožuje sport
V rámci diskuse člen VV ČUS Libor Varhaník 

upozornil na skutečnost, jak stávající znění záko-
na o veřejných zakázkách ohrožuje sport, neboť 
s podmínkami pro sport nepočítá, takže v některých 
specifických případech charakteristických pouze pro 
sportovní prostředí nelze jeho podmínky dodržet – 
například při nákupu specifického vybavení, zajištění 
ubytování ve sportovních centrech při zahraničních 
soustředěních atd. Požádal proto Radu ČUS, aby se 
tímto problémem zabývala, a to nejen v souvislosti 
s připravovaným zákonem o podpoře sportu.

V závěru zasedání poděkovali místopředseda 
ČUS Marek Hájek a generální sekretář ČUS Jan 
Boháč všem členům výkonného výboru za jejich 
aktivní a inspirativní působení v celém uplynu-
lém čtyřletém období a rozloučili se s těmi, kteří 
už nebudou v nadcházejících volbách do orgánů 
ČUS znovu kandidovat. Autor: VV ČUS

ZAHÁJENÍ PŘÍJMU ŽÁDOSTÍ: 10. 7. 2024 od 12 hod.

UKONČENÍ PŘÍJMU ŽÁDOSTÍ: 30. 9. 2024 do 12 hod.

ALOKACE: 144 420 000 Kč
 

Více informací o této Výzvě naleznete ZDE.

https://nsa.gov.cz/dotace/investice-nad-10-mil/movite-investice-rozvoj-materialne-technicke-zakladny-vybranych-sportovnich-svazu-2024/
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Vrchní soud v Praze zprostil obžaloby představitele 
České unie sportu a celou organizaci definitivně očistil
Po sedmi letech konečně došlo k finálnímu ver-
diktu v takzvané kauze sportovních dotací. Vrch-
ní soud v Praze potvrdil verdikt prvoinstančního 
městského soudu a ani po druhém odvolání státní-
ho zástupce nenašel u zástupců České unie spor-
tu a samotné organizace trestní čin. Po sedmi let 
jsou tak předseda ČUS Miroslav Jansta a generální 
sekretář Jan Boháč pravomocně zproštěni obžalo-
by a definitivně očištěni. Největší český sportovní 
spolek už tak není v režimu obviněné organizace. 

„Je to po takové době opravdu velká úleva. 
Povedlo se nám očistit jméno naší organizace, 
která v průběhu těch let s cejchem tohoto ab-
surdního obvinění naopak posílila,“ prohlásil 
Miroslav Jansta, předseda ČUS. „Celé je to hlav-
ně velkým a očekávatelným debaklem státního 
zástupce Ondřeje Trčky.“  

Vrchní soud v Praze po dalším projednání a po-
daných důkazech potvrdil prvoinstanční rozhodnu-
tí, že Česká unie sportu a její zástupci předseda 
Miroslav Jansta a generální sekretář Jan Boháč jsou 
nevinní. Zástupci ČUS pouze upozornili v roce 2017 
na naprostou nekvalifikovanost zpracovatelů do-
tačního titulu pro střešní organizace, zejména pak 
na pokřivenost výpočtu úředníků MŠMT. „Trpělivě 
jsme soudu, policii ale také médiím vše vysvětlo-
vali. Poskytli jsme odborné a nezávislé posudky 
o tom, že naše kroky byly naprosto oprávněné 
a legitimní. Jsme rádi, že nám městský a vrchní 
soud daly za pravdu. Tímto dnem naše obvinění 
skončilo,“ prohlásil Miroslav Jansta. 

Klíčové pro rozdělení dotací byly následu-
jící parametry – členská základna organizace, 
počet územních pracovišť, velikost spravovaného 
majetku nebo mezinárodní aktivity. A i když má 
ČUS přes milion členů, Česká obec sokolská 157 
tisíc a Český olympijský výbor žádnou členskou 
základnu fyzických osob nemá, návrh úředníků 
z ministerstva školství v roce 2017 tuto realitu 
vůbec nereflektoval. Naopak! Úřednice z MŠMT 
ohodnotila nulovou členskou základnu ČOV de-
sítkami milionů korun. A právě tento výpočet 
představitelé ČUS v rámci jednání expertní 
komise MŠMT rozporovali a s jednomyslným 
souhlasem expertní komise navrhovali nápravu 
výpočtů, za což byli následně obviněni policií 
a státní zástupce od tohoto výpočtu dokonce 
zlovolně odvozoval způsobenou škodu.

Český olympijský výbor a Česká obec sokolská 
dodnes tvrdí, že navrhovaný výpočet úředníků 
MŠMT je správný a státní zástupce se o jejich 
postoj dlouhodobě opíral. „Byli jsme souzeni 
za to, že jsme upozornili na manipulaci úřed-
nice, která na pozvání předsedy ČOV jezdila 
na lukrativní olympijské zájezdy. Ti, co to způ-
sobili, souzeni nebyli. Tohle obvinění ukázalo 
na nepořádky ve sportovním prostředí a měst-
ský soud společně s vrchním soudem tímto 
dnem potvrdily, že nic nekalého v našem jed-
nání rozhodně nebylo,“ dodal Miroslav Jansta.

Výpočtu dotací na rok 2017 se navíc ujali úřed-
níci, kteří opakovaně jezdili na pozvání předse-
dy ČOV na prestižní olympijské akce do zahra-
ničí včetně olympijských her. Je potvrzené, že 
na těchto zájezdech obdrželi rovněž od olym-
pijského výboru oblečení a další benefity. V roce 
2017 tito úředníci navrhovali ČOV 60 milionů, 
zatímco pro ČUS 48 milionů korun na svoji čin-
nost. Od tohoto roku, kdy na MŠMT zasahovala 
policie, státní podpora na činnost olympijského 
výboru naopak klesá, pro Českou unii sportu 
narůstá – v minulém roce obdržel ČOV od Ná-
rodní sportovní agentury na činnost organizace 
přes 46 milionů korun, ČUS 90 milionů korun 
na činnost. Při rozdělování se více zohledňují 
objektivní hodnotitelné parametry.

Co také zaznělo u vrchního soudu
Soudce Vladimír Král: „Jednání obžalovaných nesmě-
řovalo k tomu, aby získali neoprávněně jedenáct mili-
onů pro Českou unii sportu a aby tím byla způsobena 
škoda Českému olympijskému výboru. Nelze dokázat, 
že by jednali tak, aby měli nedůvodný prospěch. Návrh 
na rozdělení z Programu III pro střešní organizace od bý-
valé úřednice MŠMT nerespektuje kritéria daná výzvou.  
Z listinných důkazů je navíc zřejmé, že ČOV byla 
přidělena vyšší částka, než o kterou žádal, což je 
nepřípustné. Sama administrátorka mu dala desítky 
milionů korun, byť ČOV uvedl, že nemá členskou 
základnu.“
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„Od okamžiku, kdy ze strany předsedy Jiřího 
Kejvala skončilo korumpování úředníků MŠMT, tak 
klesá podpora ČOV. To se jasně ukázalo. Přitom 
u soudu figuroval olympijský výbor v pozici po-
škozeného subjektu a s výpočtem úřednice MŠMT 
dodnes souhlasí. Tohle je pouze skutečný popis 
reality a to podstatné, co nám letitý soudní pro-
ces bohužel ukázal,“ doplnil předseda ČUS. 

„Náš případ měl skončit v přípravném řízení, 
což by se možná i stalo, kdyby se Český olym-
pijský výbor a Česká obec sokolská bezdůvodně 
nepřihlásily ke škodě. Celé sportovní prostředí 
dobře vědělo, že žádnou škodu tyto organizace 
rozhodně neutrpěli. Nejenom tímto ve finále 
obě organizace ztrácí svůj kredit,“ dodal gene-
rální sekretář Jan Boháč. Autor a foto: KT ČUS

Na rozhodnutí Vrchního soudu v Praze a osvo-
bozující pravomocný rozsudek pro ČUS a její 
představitele reagovala všechna česká média. 
Z mnoha reakcí a komentářů zaujal ten, který 
publikoval portál První zprávy.cz. Vyjímáme z něj 
následující pasáž: 

„Po sedmi letech se podařilo očistit Českou unii 
sportu a její dva hlavní představitele, předsedu 
Miroslava Janstu a generálního sekretáře Jana Bo-
háče. Pseudokauza, která trvala sedm let a na níž 
se aktivně podílel Český olympijský výbor v čele 
s Jiřím Kejvalem spolu s Českou obcí sokolskou ve-
denou Hanou Moučkovou, se konečně uzavřela. Tyto 
dvě organizace se snažily u soudu prokázat, že byly 
poškozeny, a po celou dobu stály na straně žalobců.

Kauza měla pro Janstu dopad i na jeho po-
zici ve sportu. Jeho oslabení obratem využil 
předseda olympioniků Jiří Kejval, funkcionář 
s tehdy mimořádně slabou pozicí ve sportov-
ním světě. S podporou několika dalších osob 
a Hany Moučkové ze Sokola chtěl odstranit Jan-
stu a rozbít Českou unii sportu. Kejval chtěl 
získat moc ve sportu, být hlavním, kdo rozdě-
luje státní peníze do sportu, a jeho zákulis-
ní podporovatelé měli chuť na majetek ČUS. 
 
Jansta však ve své pozici vytrval a podařilo se mu 
nejen obhájit čest své organizace, ale také posí-
lit její postavení v českém sportovním prostředí. 
Kauza ukázala na hlubší problémy ve fungování 
sportovních institucí a na nutnost větší transpa-

rentnosti při rozdělování státních dotací. Čtvr-
teční verdikt tak znamená nejen konec jednoho 
soudního sporu, ale také důležitý krok směrem 
k očištění a reformě českého sportu.

Miroslav Jansta a Jan Boháč se nyní mohou plně 
soustředit na další rozvoj České unie sportu. Je-
jich očista přináší novou naději pro sportovní klu-
by a svazy, které mohou očekávat spravedlivější 
a transparentnější podmínky pro své fungování. 
Důvěra v ČUS, posílená tímto vítězstvím, je pro 
český sport klíčová a naznačuje, že správné hod-
noty a legitimní zájmy mohou zvítězit i nad silný-
mi politickými a ekonomickými tlaky.

Hana Moučková v České obci sokolské skonči-
la s velkou ostudou a Sokol se z peněz, které se 
za jejího vedení z účtů ztratily, bude vzpamato-
vávat ještě dlouhou dobu. Co bude dál s Jiřím 
Kejvalem, je otázka. Po všech důkazech, které se 
objevily u soudu s Miroslavem Janstou a dalšími, 
je velká otázka, zda by měl pokračovat ve vedení 
Českého olympijského výboru.

Kejvalovo zapojení do sporu a jeho snahy o de-
stabilizaci ČUS vrhají stín na jeho schopnost vést 
ČOV. Pokud se ukáže, že jeho cíle byly motivová-
ny osobními ambicemi, a ne zájmem o sportov-
ní komunitu, může čelit tlaku na rezignaci. ČOV 
bude muset přehodnotit svou roli a vedení, aby si 
udrželo důvěru sportovní veřejnosti a zajistilo, že 
rozdělování dotací bude probíhat transparentně 
a spravedlivě.“ Autor: První zprávy.cz

První zprávy.cz: Konec sportovní kauzy!

Za sedmi roky soudní kauzy a souvislostmi s ní spojenými  
se ohlíží v rozsáhlém rozhovoru předseda ČUS Miroslav Jansta 

ve zpravodaji na stranách 20 až 24.
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 42. valná hromada ČUS: Českou unii sportu dál  
povede Miroslav Jansta. Ve vedení největšího  
spolku se vyměnila třetina výkonného výboru

Na 42. valné hromadě v Nym-
burce 26. června volili zástup-
ci sportovních svazů a klubů 
nové vedení České unie spor-
tu. Předsedou byl opět zvolen 
Miroslav Jansta, a to jednomy-
slně. Pozici jednoho ze dvou 
místopředsedů obhájil Marek 
Hájek z Regionálního sdružení 
České unie sportu v Opavě, druhým se stal Marek 
Pakosta, předseda Českého volejbalového sva-
zu. Miroslav Jansta tak bude vstupovat do svého 
čtvrtého funkčního období v čele největšího čes-
kého sportovního spolku. Prioritou pro něj bude 
zřízení ministerstva sportu, navýšení státního 
rozpočtu pro sport nebo rekonstrukce Sportov-
ního centra Nymburk.

Nové vedení České unie sportu si volilo 79 de-
legátů za sportovní kluby a tělovýchovné jednoty, 
59 za národní sportovní svazy a 11 zastupujících 
krajské organizace ČUS. Hosty na jednání byli 
předseda Národní sportovní agentury Ondřej Še-
bek a státní tajemník Ministerstva školství Ond-
řej Andrys.

Jediný kandidát na předsedu
Na funkci předsedy ČUS v Nymburce znovu 

kandidoval dosavadní předseda Miroslav Jan-
sta. I navzdory probíhajícímu soudnímu jednání 
v minulých letech prokazoval pozici silného lídra 
a uznávaného sportovního diplomata, který se ne-
bojí iniciovat ani obhajovat palčivá témata před 
politiky i členy vlády, pokud mohou přispět k roz-
voji sportu a pohybových aktivit. To, že na val-
né hromadě neměl mít žádného protikandidáta, 
svědčí o jeho mimořádném postavení v rámci 
sportovního prostředí v ČR.

„Je to silný mandát, což je výsledek naší 
dlouhodobé práce. Moc si toho vážím. Bude to 
patrně mé poslední funkční období ve funkci 
předsedy. ČUS je v současné době velmi sebe-
vědomou organizací, máme za sebou jasné a vi-
ditelné výsledky s pozitivním dopadem na celý 

český sport. Ta takzvaná do-
tační kauza nás velmi posílila, 
jsme pravomocně osvobození 
– vrchní a městské soudy kon-
statovaly, že jsme postupova-
li v souladu s právem a z naší 
pozice jsme hájili potřeby 
našich sportovních klubů. Dál 
budeme usilovat o to, aby se 

sport, pohybové aktivity a zdravý životní styl sta-
ly pro stát konečně prioritní oblastí,“ prohlásil 
Miroslav Jansta, jenž stojí v čele největšího spor-
tovního spolku v České republice od roku 2012, 
a dodal: „Ve volbách se zdravě obměnil Výkon-
ný výbor ČUS. Očekávám, že naše organizace 
dostane nový náboj a energii.“

Nové složení VV ČUS
Nově ve výkonném výboru ČUS bude také před-

seda Českého volejbalového svazu Marek Pakos-
ta, jenž z pozice místopředsedy bude zastupovat 
sportovní svazy. „Beru to jako projev důvěry ze 
strany jejich zástupců. Budu se snažit řešit věci, 
které zajímají národní sportovní svazy a rád bych 
zlepšil jejich podporu,“ řekl Marek Pakosta. 

Dalšími novými členy výkonného výboru jsou 
Miroslav Schimmer, místopředseda Svazu lyžařů 
ČR, a Jakub Tesárek, předseda Českého svazu 
plaveckých sportů. Členství ve VV ČUS naopak 
uhájili Petr Fousek (předseda Fotbalové asociace 
ČR), Libor Varhaník (předseda Českého atletické-
ho svazu), Filip Hobza (předseda České asociace 
amerického fotbalu), Jana Havrdová (prezidentka 
Českého svazu aerobiku a fitness FISAF.cz) a Petr 
Ditrich (předseda České baseballové asociace). 
Za oblast sportovních klubů a tělovýchovných 
jednot přicházejí nově do vedení ČUS Pavel Fro-
něk, předseda Plzeňské sportovní unie, Jakub 
Lejsek předseda Královehradecké unie sportu,  
a Jitka Hofmannová z Lounské unie sportu. Sta-Sta-
ronovými členy VV ČUS jsou Marek Hájek, jenž 
současně obhájil pozici místopředsedy ČUS, Ví-
tězslav Holub, Jaroslav Chvalný, Zdeněk Krátký 
a Pavel Suk. 
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Generálním sekretářem České unie sportu byl 
jmenován Jan Boháč. Za odstupujícího dlouhole-
tého předsedu Revizní komise ČUS Leopolda Bam-
bulu byl zvolen Ladislav Kreisel. 

Prioritou je samostatné ministerstvo
Ve zprávě o činnosti bilancoval Miroslav Jansta 

všechna předcházející volební období. V tom prv-
ním (2012 až 2016) se povedlo Českou unii spor-
tu oddlužit po pádu Sazky a zachránil se majetek 
(především lyžařské areály, ČEZ Plavecký stadion 
Podolí nebo Sportovní centrum Nymburk). Ve dru-
hém období (2016 – 2020) se obnovila stabilita 
a podmínky pro činnost celé sítě územních pra-
covišť – servisních center ČUS. Povedlo se navýšit 
státní podporu na jedenáct miliard korun a zejmé-
na prosadit ustanovení Národní sportovní agentury 
s vlastní rozpočtovou kapitolou pro sport. 

Ve třetím náročném období mezi lety 2020 
až 2024 bojovala Česká unie sportu za rozvolnění 
zákazů v době koronavirové pandemie a postavila 
se za kluby také v době energetické krize. ČUS zá-
roveň prezentovala jasné stanovisko k ruské agre-

si na Ukrajině. „Důrazně jsme jednali s ministry, 
aby nedocházelo k výrazným škrtům v rozpočtu. 
V rámci státní podpory si trváme na programu Můj 
klub, který je naprosto klíčový. Požadujeme, aby 
se pravidelně vypisovala samostatná státní pod-
pora na provoz a údržbu sportovišť,“ připomněl 
Miroslav Jansta.

 
Prioritou v následujícím období je zřízení 

samostatného ministerstva pro sport. „Před ně-
kolika lety jsme prohlásili, že Národní sportovní 
agentura je předstupeň ministerstva. Potřebuje-
me mít svého zástupce ve vládě. Sport, pohybové 
aktivity a zdravý životní styl zasluhují samostatné 
ministerstvo a budeme o tom přesvědčovat všech-
ny politické strany,“ dodal Miroslav Jansta, pro 
něhož jsou dalšími klíčovými úkoly zřízení fondu 
rozvoje sportu a příspěvkové financování. 

Delegáti rovněž přijali do řad České unie 
sportu tři nové sportovní svazy, jimiž jsou – 
Český svaz taekwondo, Česká unie bojových 
umění a Česká asociace kickboxu. 

Autor a foto: KT ČUS

Miroslav 
Jansta byl 

počtvrté 
za sebou 
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předsedou 
České unie 

sportu  
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Průzkum ČUS: 67 procent klubů pozoruje zhoršení 
fyzické kondice u dětí. Valná hromada vyzvala  

ministerstva ke zlepšení
Aktuální průzkum České unie sportu, do kterého 
se zapojilo přes dva tisíce zástupců tělovýchov-
ných jednot a sportovních klubů, potvrdil stále 
velmi negativní vývoj v oblasti zdravého život-
ního stylu v Česku. Plných 67 % TJ/SK uvedlo, 
že v posledních dvou letech pozorují zhoršení 
ve fyzické kondici dětí a mládeže. Skoro polo-
vina klubů také nemá dostatek prostředků pro 
svoji činnost a stále zásadním způsobem schá-
zí finance na kvalifikované trenéry i na pro-
voz a údržbu sportovišť. Valná hromada ČUS 
za účasti většiny předsedů národních sportov-
ních svazů vyzvala Ministerstvo školství a Mini-
sterstvo zdravotnictví, aby situaci bezodkladně 
a důrazně začala řešit. 

hodiny. Člověk se nestačí divit,“ prohlásil zástup-
ce FC Hamry nad Sázavou. „Když děti sportují, 
tak jen pro zábavu a nejsou ochotny překročit 
svou komfortní zónu. Až na ojedinělé výjimky,“ 
uvedl zástupce z Florbalu Jesenice. „Oprav-
du nás tíží lenost dětí, neochota spolupracovat 
a neschopnost provádět předváděné cviky,“ do-
plnil zástupce z klubu z Plzně, který nechtěl být 
jmenován. 

„Situace se opravdu nijak nezlepšuje. Když 
jsme dotaz na fyzický stav mládeže pokládali 
v roce 2021, tak nám odpovědělo 73 procent 
klubů, že se zhoršuje. A to byla doba loc-
kdownů a koronavirové pandemie. Nyní to vidí 
stejně 67 procent předsedů TJ/SK. Jaký další 
důkaz chce stát k tomu, aby se konečně inten-
zivněji věnoval hluboké krizi spočívající v po-
klesu fyzické zdatnosti školní mládeže,“ ptal se 
Miroslav Jansta, předseda České unie sportu. 

Také z těchto důvodů letošní Valná hromada 
ČUS, největší české střešní sportovní organizace, 
přijala usnesení v reakci na tento negativní vývoj, 
který u dětí a mládeže dál pokračuje. Zástupci 
klubů a národních sportovních svazů vyzva-
li politické strany, aby institucionálně posílily 
školní sport na MŠMT, které musí aktivněji sti-
mulovat děti i rodiče a připravovat příležitosti 
pro zdravý vývoj školní mládeže. Dále delegáti 
klubů a svazů prostřednictvím usnesení 42. valné 
hromady ČUS vyzvali Ministerstvo zdravotnictví 
k přípravě konkrétních kroků pro naplnění le-
tošního usnesení vlády k Plánu podpory pohybu 
dětí, žáků a studentů ve školách a školských 
zařízeních a státní politiky školního a vysoko-
školského sportu pro období 2024-2028, a za-
pojilo do realizace sportovní spolkové prostředí 
v čele se střešními organizacemi. 

Právě o oblasti sportu ve školách na Valné hro-
madě ČUS hovořil Ondřej Andrys, státní tajemník 
MŠMT: „Chci se omluvit, jak jsme naplňovali pří-
domek tělovýchovy v posledních letech na mi-
nisterstvu školství. Nyní máme poprvé v historii 

Dlouhodobé negativní trendy v oblasti pohy-
bové gramotnosti, fyzické kondice či zdatnosti 
ukázaly již minulé průzkumy ČUS. Potvrdilo je 
i loňské podrobné šetření České školní inspekce 
ve školách. To, že se stav u dětí a mládeže oproti 
minulým letům nelepší, ukázal také letošní prů-
zkum, do něhož se během jarních měsíců zapojilo 
2145 zástupců sportovních klubů nebo tělový-
chovných jednot – většinou se vyjadřovali jejich 
předsedové. 

Dokonce 67 % z nich uvedlo zcela jasné zhorše-
ní fyzické kondice dětí v posledních dvou letech. 
„O fyzické zdatnosti dětí by se dalo diskutovat 
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koncepci s implementačním plánem pro zlep-
šení stavu.“  

72 procent klubů chybí dobrovolníci
Až 55 % zástupců klubů z celé republiky uved-

lo v letošním průzkumu, že postrádá prostředky 
na svoji činnost. Dále 69 % TJ/SK nemá finance 
na provoz a údržbu sportovního zařízení a 83 % 
na odměňování kvalifikovaných trenérů. „Největším 
problémem je nedostatek trenérů. Když už se něja-
ký najde, tak chce neskutečné peníze, které nemá-
me. Tedy máme, ale nechceme vynaložit peníze pro 
šest trenérů pouze pro jednoho,“ dodal zástupce 
z klubu FC Slavia Michálkovice. „Trápí nás nedo-
statek finančních prostředků spojených s nejistou 
budoucností. Stačí špatně vyplnit jeden papír a pe-
níze na další rok nejsou,“ posteskli si k administraci 
dotačních procesů z TJ Meteor České Budějovice. 

Časovanou bombu představuje enormní 
nedostatek dobrovolných funkcionářů. Podle 
72 procent zástupců klubů je akutní nedostatek 
zájemců o práci ve volených orgánech spolků. 
„Málo funkcionářů a dobrovolníků, kteří by chtěli 
pracovat z volného času a zadarmo. Předseda je po-
staven do role podnikatele se spoustou povinností 
a legislativy. Je to pozice ´převozníka´, není komu 
hodit veslo,“ prohlásil zástupce z TJ Pustějov. 

„V Česku dochází dobrovolníci, hrdinové, co 
tuhle činnost dělají bezplatně. Už desítky let 
čeká sport na razantní podporu a zájem ze stra-
ny státu. Nutně ji potřebujeme, protože klu-
bům schází v drtivé většině prostředky na tre-
néry mládeže, na provoz a údržbu sportovišť. 
A obrovským problémem je skutečnost, že kluby 
brzo nebude mít kdo vést – hodně se ztenčuje 
stav dobrovolných funkcionářů, zájemců ve vole-
ných orgánech,“ uvedl Miroslav Jansta.

Tento problém si uvědomuje také Národní 
sportovní agentura, která by chtěla tuto oblast 
zatraktivnit. „Líbí se nám severský model v tom, 
že dobrovolnická činnost ve sportu nebo v sociál-
ní oblasti může být zohledněna třeba u zaměstna-
vatele ve větším čerpání dovolené. Například ro-
diče, kteří pojedou jako asistenti trenérů si na to 
nebudou brát dovolenou od zaměstnavatele,“ 
řekl na letošní valné hromadě v Nymburce Ond-
řej Šebek, předseda Národní sportovní agentury. 

Autor a foto: KT ČUS
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SOUBOR  USNESENÍ

USNESENÍ Č. 1
Ke Zprávě o činnosti Výkonného výboru 

ČUS od 41. valné hromady ČUS

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e 

Zprávu o činnosti Výkonného výboru ČUS od 41. 
valné hromady ČUS;

 
v y z ý v á   politické strany

v reakci na hlubokou krizi spočívající v poklesu 
fyzické zdatnosti školní mládeže, aby institucio-
nálně posílily školní sport na Ministerstvu školství, 
mládeže a tělovýchovy ČR, které musí aktivně sti-
mulovat děti i rodiče a připravit příležitosti pro 
zdravý vývoj školní mládeže;

v í t á

reakci Ministerstva školství, mládeže a tělový-
chovy ČR ke zjištění České školní inspekce o alar-
mujícím stavu zdatnosti dětí a mládeže;

v y z ý v á   Ministerstvo školství, mládeže a tě-
lovýchovy ČR

k přípravě konkrétních kroků pro naplnění usne-
sení vlády k Plánu podpory pohybu dětí, žáků a stu-
dentů ve školách a školských zařízeních a státní po-
litiky školního a vysokoškolského sportu pro období 
2024-2028, a zapojilo do realizace sportovní spolko-
vé prostředí, v čele se střešními organizacemi;

s c h v a l u j e 

doporučení Národní sportovní agentuře, aby 
v rámci meziresortního připomínkového řízení 
k návrhu na změnu zákona 134/2016 Sb. o zadá-
vání veřejných zakázek ve znění pozdějších před-
pisů navrhla změny ve prospěch sportu;

u k l á d á   Výkonnému výboru ČUS

1)  podílet se na realizaci Plánu podpory pohybu 
dětí, žáků a studentů ve školách a školských 
zařízeních pro období 2024-2028;

2)  ustavit pracovní skupinu k přípravě podkladů 
pro jednání České unie sportu, z. s., s Národní 
sportovní agenturou k přehodnocení a nastave-
ní prioritizace sportů;

3)  předložit Národní sportovní agentuře návrh 
změn zákona 134/2016. Sb. o zadávání veřej-
ných zakázek v konkrétním paragrafovém znění.

USNESENÍ Č. 2
Ke Zprávě o hospodaření ČUS k 31. 12. 2023

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e 

1)  bilanci vlastních zdrojů ČUS za rok 2023, vč. po-
skytnutých příspěvků a předpokládaných priorit-
ních investic financovaných z vlastních a veřejných 
zdrojů, dále předpokládané prioritní investice fi-
nancované z vlastních zdrojů ČUS a z případných 
dotací z veřejných zdrojů od roku 2024 a dále 
(část F., kapitola III. tohoto materiálu);

2)  bilanci státních zdrojů za rok 2023;
3)  výsledek hospodaření České unie sportu za rok 

2023 ve výši zisku (plus) 19.067.726,79 Kč 
a jeho zaúčtování takto:

     - částka (plus) 19.067.726,79 Kč se zúčtovává 
na Nerozdělený zisk (účet 932001)

u k l á d á 

v rámci předpokládaných prioritních dotačních 
investic do národních sportovních center (tj. Ná-
rodní sportovní centrum Nymburk a Národní spor-
tovní centrum Podolí) podávat příslušné žádosti 
o poskytnutí finančních prostředků (dotací) a tyto 
upravovat dle příslušných Výzev/ Programů či po-
žadavků poskytovatele, a to vč. finančního rozsa-
hu celého projektu; 

42. VALNÉ HROMADY ČESKÉ UNIE SPORTU
konané dne 26. června 2024 v SC Nymburk
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u r č u j e 

auditora České unie sportu pro letošní rok, a to 
firmu BDO Audit s.r.o., V Parku 2316/12, 148 00 
Praha 4 - Chodov, IČ:  45314381.

USNESENÍ Č. 3
Ke Zprávě o majetku ČUS k 31. 12. 2023

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e 

předložený materiál;

u k l á d á

Výkonnému výboru ČUS pokračovat v aktivi-
tách směřujících k řešení majetkoprávních vzta-
hů ve sportovních centrech ČUS, tj. především 
v otázce vyřešení sjednocení vlastnictví majetků 
v Podolí, na Zadově i v Nymburku, dále pak vy-
hodnotit ztrátové, potenciálně ztrátové či dlou-
hodobě neproduktivní provozy či majetkové účas-
ti a navrhnout jejich řešení.

USNESENÍ Č. 4
Ke Zprávě Revizní komise  

České unie sportu

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e

Zprávu Revizní komise ČUS.

USNESENÍ Č. 5
K Rozpočtu ČUS pro rok 2024

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e 

návrh rozpočtu ČUS na rok 2024;

b e r e   n a   v ě d o m í

informaci o bilanci státních zdrojů pro rok 
2024;

u k l á d á

Výkonnému výboru ČUS

1)  přijímat operativní rozhodnutí v oblasti roz-
počtu ČUS a v oblasti vlastních zdrojů v přípa-
dě, že některý z předpokladů nenastane nebo 
nastanou skutečnosti, se kterými rozpočet ne-
počítá;

2)  přijímat operativní rozhodnutí v oblasti stát-
ních zdrojů v případě, že některý z předpo-
kladů nenastane nebo nastanou skutečnosti, 
se kterými rozpočet nepočítá (např. navýšení/
snížení státních prostředků apod.);

3)  v případě obdržení prostředků ze státního roz-
počtu zajistit jejich užití v souladu s přísluš-
ným Rozhodnutím o poskytnutí dotace a v sou-
ladu s Podmínkami čerpání dotace.

USNESENÍ Č. 6
 Prodej akcií Nakladatelství O Praha, a.s., 

v likvidaci

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e 

prodej 44 ks akcií o jmenovité hodnotě 
1.000.000,- Kč (akcie č. 1-39 a 46-50) společnos-
ti Nakladatelství O Praha a.s., v likvidaci panu 
JUDr. Ing. Zdeňku Ertlovi, nar. 5.10.1955, bytem 
Dykova 960/4, 101 00, Praha 10, a to za celkovou 
kupní cenu 100.000,- Kč.

z m o c ň u j e

a)  Výkonný výbor ČUS, aby realizoval schválený 
prodej akcií tedy zejména, aby postupoval 
v souladu s uzavřenou smlouvou o převodu ak-
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cií a učinil další potřebné právní a další úkony 
směřující k prodeji akcií;

b)  statutární zástupce ČUS k podpisu dalších rele-
vantních dokumentů a listin potřebných k pro-
deji akcií (např. převodní rubopis).

USNESENÍ Č. 7
K Volbě orgánů České unie sportu

42. valná hromada ČUS

s c h v a l u j e

průběh voleb do orgánů ČUS, který byl v soula-
du se Stanovami ČUS

z v o l i l a

a) za předsedu ČUS: Miroslava JANSTU

b) za členy Výkonného výboru ČUS:
Petra DITRICHA
Marka HÁJKA

Janu HAVRDOVOU
Filipa HOBZU

Vítězslava HOLUBA
Jaroslava CHVALNÉHO

Zdeňka KRÁTKÉHO 
Pavla SUKA

Pavla FROŇKA
Jakuba LEJSKA

Jitku HOFMANNOVOU
Petra FOUSKA

Marka PAKOSTU
Miroslava SCHIMMERA

Jakuba TESÁRKA
Libora VARHANÍKA

c) Revizní komisi ČUS ve složení
Milan HOMOLKA
Ladislav KREISEL
Irena LEHÁROVÁ

Martina MAREŠOVÁ
Roman POKORNÝ

Evžen MILČINSKÝ
Jan ŘEBÍČEK

Výkonný výbor ČUS 

zvolil za místopředsedy ČUS:
Marka HÁJKA

Marka PAKOSTU

jmenoval generálním sekretářem ČUS:
Jana BOHÁČE

Revizní komise ČUS 

zvolila svým předsedou:
Ladislava KREISELA

místopředsedou:
Romana POKORNÉHO

d o d a t e č n ě    s c h v a l u j e

veškeré právní, faktické a jiné úkony učiněné 
statutárními zástupci zvolenými dne 24. 6. 2020, 
a to v období od uplynutí jejich funkčního období 
dne 24. 6. 2024 do dnešního dne. Dodatečně jsou 
tyto úkony schváleny za předpokladu, že byly sta-
tutárními zástupci učiněny v rozsahu kompetencí 
stanovených obecně závaznými právními předpisy 
a vnitřními předpisy ČUS a dále v souladu s nasta-
venými pravidly pro zastupování ČUS.

USNESENÍ Č. 8
K Návrhu na přijetí nových svazů  

za člena ČUS

42. valná hromada ČUS – delegáti národních 
sportovních svazů

s c h v a l u j e  

•  Český svaz taekwondo, z.s. za člena České 
unie sportu s tím, že vznik členství je pod-
míněn ukončením členství svazu v České unii 
bojových umění,

•  přijetí České unie bojových umění za člena 
České unie sportu, z.s.,  

•  přijetí České asociace kickboxu za člena Čes-
ké unie sportu, z.s.  
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Servisní centra ČUS jsou pro rok 2024 personálně a finančně 
zabezpečená. Zaměří se na zkvalitnění činnosti pro kluby 

V Praze se sešlo 11. června vedení České unie 
sportu se zástupci krajských organizací a okres-
ních sdružení ČUS, kteří zastupující členské tě-
lovýchovné jednoty a sportovní kluby z celého 
Česka. Cílem bylo informovat je o aktuálním dění 
v unii, státní podpoře v oblasti sportu, dotačních 
programech z Národní sportovní agentury, připra-
venosti nadcházející valné hromady ČUS, ale také 
o důležitých interních záležitostech a servisu pro 
TJ/SK. Právě územní pracoviště ČUS jsou důležitou 
pomocí pro kluby při žádostech o státní podporu. 

„Na celostátní poradě jsme si mimo jiné připo-
mněli nastavená pravidla interních kontrolních 
mechanismů v rámci Servisních center sportu 
ČUS, jejichž dodržování je pro nás nesmírně 
důležité, abychom byli schopni celou agendu 
státních dotací správně zadministrovat. Je pro 
nás důležité, aby Národní sportovní agentura měla 
přehled o veškerých činnostech našich servisních 
center,“ řekl Jan Boháč, generální sekretář ČUS. 

Pomoc snižuje chybovost
Územní pracoviště ČUS vyřizují denně stovky 

dotazů zástupců klubů, pomáhají jim se žádost-jim se žádost-
mi o dotace, a to nejen z NSA, ale i z krajů, měst 
a obcí. Například od poloviny listopadu loňského roku 
do konce letošního ledna pomohly kolem 2500 spor-
tovním klubům a tělovýchovným jednotám se žádost-
mi o státní prostředky z klíčového programu Můj klub. 

„Díky naší pomoci tak snižujeme chybovost 
v žádostech, což v důsledku následně zjedno-
dušuje a urychluje celý dotační proces,“ uvedl 
Vítězslav Holub, člen Výkonného výboru ČUS po-
věřený řízením činnosti Servisních center sportu.

Důležitá je také spolupráce s Vyšší odbornou 
školou ČUS v oblasti vzdělávání pracovníků ČUS. 
Pracovníci Servisních center sportu měli možnost 
se zapojit do vzdělávacích kurzů Základy spolko-
vého práva“, Základy účetnictví a Sociální sítě. 
Všechny tyto vzdělávací kurzy měly výbornou kva-
litu a byly přínosem pro práci územních pracovišť. 

„Jsem rád, že jsou naše pracoviště v tomto 
roce již finančně a personálně zabezpečená. 

Díky našim činnostem se nám daří odlehčit a uše-
třit čas jak žadatelům o dotace, tak donátorům 
dotací. Na celostátní poradě jsme rozebírali, jak 
ještě více zlepšit kvalitu a rozsah práce našich 
jednotlivých pracovišť,“ dodal Jan Boháč.

Poděkování za důvěru
Na celostátní poradě se probíraly aktuální in-

formace, kterým dominovalo ukončení obvinění 
České unie sportu v dotační kauze.

„Chci vám moc poděkovat za důvěru a za to, 
že presumpce neviny od vás byla opravdu znát. 
Postavili jste se k tomu skvěle. Celé obvinění 
bylo na vodě a veškerá nařčení jsme odvraceli. 
Nakonec se ukázalo, že jsme měli pravdu. V tom-
to období jste se za naši organizaci postavili a vá-
žíme si toho,“ prohlásil k přítomným zástupcům 
tělovýchovných jednot a sportovních klubů místo-
předseda ČUS Marek Hájek. 

V bloku věnovanému financování sportu z ve-
řejných zdrojů byly připomenuty aktivity ČUS při 
jednání o výši podpory sportu ze státního roz-
počtu v roce 2024, kterou se z původního minis-
terského návrhu podařilo navýšit na 6,9 miliardy 
korun – tedy na stejnou výši jako v roce 2023. Je 
však veřejně známé, že pro udržitelný rozvoj 
sportu je potřeba více finančních prostředků 
a s tímto požadavkem půjde ČUS do jednání 
o rozpočtu na rok 2025.

Autor a foto: KT ČUS
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Porada předsedů národních sportovních svazů: Navýšení 
rozpočtu a pracovní skupina k prioritizaci sportu

V aule České unie sportu v Praze na Strahově 12. 
června proběhla porada předsedů sportovních sva-
zů, na níž byla prezentována a diskutována celá 
škála důležitých témat včetně informací o nadchá-
zející volební valné hromadě ČUS. Předseda Mi-
roslav Jansta informoval o zproštění obvinění ČUS 
a také o zahájení vyjednávání k rozpočtu pro sport 
na rok 2025. „Je nutné, aby se celková částka jed-
noznačně navýšila. Moje představa je až na dva-
náct miliard korun. Brzdí nás deficit prostředků 
v oblasti provozu a údržby sportovních zařízení 
nebo v investicích,“ prohlásil předseda ČUS. 

Hojně diskutovanou oblastí na celostátní poradě 
svazů byla také prioritizace sportu, která se týká 
podpory přípravy ke státní reprezentaci a podpo-
ry pro výchovu talentované mládeže, kterou za-
čátkem tohoto roku představila Národní sportovní 
agentura. Výkonný výbor ČUS loni poskytl agentuře 
doporučující návrh metodiky pro nastavení priori-
tizace. Ten však byl využit pouze z části. 

Předseda ČUS proto zmínil, že předloží na 42. 
valné hromadě ČUS návrh usnesení s pověřením 
pro Výkonný výbor ČUS ustavit pracovní skupi-
nu k přípravě podkladů pro jednání s Národní 
sportovní agenturou k přehodnocení aktuálně 
nastavené prioritizace sportu. 

Součástí jednání byly také informace o ukon-
čení sedmiletého soudního procesu s ČUS a jejími 
představiteli. „Připravíme zprávu, v níž chceme 
shrnout veškeré informace, abyste si udělali ab-
solutní představu o celém tomto absurdním a ne-
oprávněném obvinění i o počínání a postojích 
všech jeho aktérů. Po obvinění jsem byl připra-
ven abdikovat, ale jsem rád, že jste mě tenkrát 
přesvědčili, abych to nedělal. Jako ČUS máme 
nyní silné postavení,“ prohlásil Miroslav Jansta. 

Předseda ČUS krátce také zmínil plnění usne-
sení z minulých valných hromad, mezi které patří 
iniciace změn stanov Českého olympijského vý-
boru, které zajistí rovné členské postavení ČUS 
a národních svazů, a také výzva k vládě, aby vy-
užila sport ke zdravotní prevenci, zlepšila legis-
lativní podmínky pro sport a zřídila fond na jeho 
podporu. Sdělil, že iniciativa národních olym-
pijských svazů v ČOV byla úspěšná a podařilo 
se dosáhnout zásadní změny v tom, že svazy 
olympijských sportů získaly novelou stanov vět-
ší váhu v rozhodování a směřování ČOV. 

Výsledkem apelu na politiky pak bylo mimo 
jiné zahájení příprav nového komplexního zákona 
o sportu. Předseda připomněl, že na zákonu se 
stále pracuje a ČUS v něm bude hlídat především 
své priority – možnost příspěvkového financová-
ní ve sportu, vznik státního fondu rozvoje sportu 
a podmínky pro vytvoření ministerstva sportu. 

Účastníci porady se rovněž seznámili se žádost-
mi nových svazů o přijetí do ČUS. Byla podaná in-
formace o projektech České unie sportu Tipsport 
Sportuj s námi a První oddíl. Zástupci svazů byli 
také vyzváni k iniciaci nových služeb sdruženým 
svazům nebo k úpravě rozsahu a nastavení dosa-
vadního servisu, který jim je ze strany ČUS posky-
tován.   Autor a foto: KT ČUS

„Víme o tom, že prioritizace byla zveřejně-
ná v nevhodnou dobu těsně po novém roce, ale 
především bez potřebných finančních prostřed-
ků, které by umožnily ji bezproblémově imple-
mentovat a nekrátit podporu svazům, které se 
mezi prioritní sporty nedostaly. Zaznamenali 
jsme řadu sportovních svazů, kterým prioritizace 
finančně zkomplikovala činnost a jsme s agentu-
rou v kontaktu. Máme i příslib, že se nastavení po 
letošních olympijských hrách zreviduje, ale bude 
to také otázka celkové výše podpory sportu v roce 
2025,“ reagoval Miroslav Jansta.

Momentka přibližující atmosféru na poradě 
předsedů sportovních svazů.
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Projekt České unie sportu „Tipsport Sportuj s námi“ 
 hlásí narůstající zájem aktivních účastníků

„Až je vaše kondice, věk i moti-
vace jakákoli, můžete se přidat: 
500 sportovních akcí a závodů 
během celého roku a po celém 
Česku!“ Tento charakteristický 
slogan provází už desátý rok 
unikátní projekt České unie 
sportu pod názvem Tipsport Sportuj s námi. Jeho 
jubilejní ročník zahájil letos v lednu a v průběhu 
úvodních šesti měsíců nabídl sportující veřejnos-
ti 278 soutěží. Hlavní sezona však už tradičně 
odstartovala v květnu a termínový kalendář v ní 
nabízí zájemcům převážně z řad amatérských 
a výkonnostních sportovců dalších téměř čtyři sta 
nejrůznějších událostí.

V loňském roce projekt rozhýbal více než 
185 000 aktérů všech věkových kategorií a také 
akce pořádané v úvodu letošní sezony potvrzují, 
že veřejnost má o sport a aktivní pohyb v této 
formě rostoucí zájem.

Pohyb je nejlepší lékař
„Už od svého vzniku si dal tento projekt za cíl 

zapojit co nejvíce lidí do pohybových aktivit. 
V současnosti je tento úkol ještě důležitější než 
v nedávné minulosti. Pandemie se výrazně pode-
psala nejen na duševním zdraví, ale také na hmot-
nosti tisíců lidí. Zcela se zapomnělo na fakt, 
že sport a pohyb jsou často nejlepšími lékaři, 
na což Česká unie sportu neustále poukazuje. 
Našim cílem není vychovat nové reprezentan-
ty, ale znovu rozhýbat a přivést k pravidelnému 
sportování co nejvíce lidí,“ připomíná Filip Hob-
za, jednatel zastřešující společnosti ČUS Sportuj 
s námi, s. r. o.

V rámci projektu Tipsport Sportuj s námi se 
už možná situace obrací k lepšímu. Statistika 
loňského ročníku projektu totiž ukázala, že 
účast sportující veřejnosti se mírně zvýšila 
ve srovnání s rokem 2022. Kalendář původně 
zahrnoval 520 akcí, některé – především v zim-
ních období – se však kvůli nepříznivým sněhovým 
podmínkám nekonaly. Do konečného počtu 499 
zorganizovaných soutěží se zapojilo do nabíze-zapojilo do nabíze-
ných aktivit ve 336 městech a obcích v rámci 

všech krajů a okresů České re-
publiky 185 241 aktérů (v roce 
2022 jich bylo 178 575), při-
čemž 100 331 (95 374) účast-
níků bylo mladších 18 let. 

V letošní nabídce 560 akcí
„V roce 2024 je v plánu 560 akcí. Nejčastěji 

zastoupenými sportovními odvětvími jsou opět 
běžecké závody, klasická atletika a cyklistika 
ve všech podobách, z míčových her jasně vítězí 
fotbal. Na své si však přijdou také vyznavači bas-
ketbalu, volejbalu, tenisu, vodních sportů, pla-
vání, triatlonu, turistických pochodů, ale i méně 
tradičních odvětví, jako jsou americký fotbal, ro-
gaining, spartan race, workout, koloběžky nebo 
krav maga. Vybrat si lze celkem ze čtyřiašedesáti 
druhů sportu,“ uvádí Filip Hobza.

Právě v následujících měsících se uskuteční 
tradičně početně rozsáhlé akce, které pravidel-
ně přilákají několik tisíc aktérů. Do této katego-
rie patří například Volejbalová Dřevěnice, Fotba-
lová škola v Třebíči, Beskydský azimut mládeže 
v orientačním běhu, Mělnický festival sportu, Po-
chod slováckými vinohrady nebo Hodonínské dra-
kobití. Rekordními měsíci z hlediska pořádaných 
soutěží jsou červen (106 akcí) a září (95).
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Wimbledonská vítězka Markéta Vondroušová 
symbolicky uvádí na titulní straně aktuální vy-
dání sportovní Ročenky ČUS za rok 2023. Tradič-
ní retrospektivní publikace rekapituluje hlavní 
události, postoje a reakce, které se v průběhu 
minulého roku bezprostředně dotýkaly dění 
v České unii sportu, domácím sportovním pro-
středí i jednotlivých národních sportovních sva-
zech. 

Jako první se s obsahem to-
hoto dokumentu seznámili de-
legáti a hosté 42. valné hroma-
dy ČUS ve Sportovním centru 
v Nymburce. Zájemci ji však 
také naleznou na webových 
stránkách ČUS – ZDE. 

Publikace je opět rozdělena 
do tří tematických částí. Úvod-
ní z nich poskytuje základní 
informace o orgánech České 
unie sportu, přehled vyzna-
menání udělených dobrovol-
ným pracovníkům v rámci ČUS 
a Zprávu o činnosti Výkonné-
ho výboru ČUS od 41. valné 
hromady konané 21. června 
2023. Podrobně se věnuje 
také aktivitám ČUS v úsilí 
o navýšení státních prostřed-
ků při financování českého 
sportu a vzniku vlastního 

ministerstva sportu, činnosti Národní sportov-
ní agentury nebo tzv. kauze sportovních dotací, 
v níž byli představitelé ČUS i samotná organizace 
opakovaně (v té době však zatím ještě nepravo-
mocně) osvobozeni.

Druhá, nejrozsáhlejší část ročenky obsahuje 
přehled 74 sdružených národních sportovních sva-
zů České unie sportu. Kromě jejich vizitek přináší 
rovněž hodnocení nejdůležitějších sportovních 
aktivit a nejúspěšnějších výsledků v uplynulém 

roce, seznam mistrů Čes-
ké republiky i nejlepších 
umístění jejich repre-
zentantů na nejvýznam-
nějších mezinárodních 
soutěžích.

Třetí část zahrnuje 
kompletní informace týka-
jící se územních pracovišť 
ČUS – servisních center 
sportu, ať už na úrovni kra-
jů, nebo okresů. Součástí 
jsou také obšírné zprávy 
o hospodaření a stavu ma-
jetku k 31. prosinci 2023, 
stejně jako podrobné infor-
mace vyplývající ze statis-
tického šetření zaměřené-
ho na aktuální stav členské 
základny ČUS.

Autor: KT ČUS

Tenistka Vondroušová na titulní straně sportovní  
Ročenky ČUS za rok 2023

Také v tomto roce je projekt spojen s vý-
znamnými partnery – titulárním je společnost 
TIPSPORT, dalšími partnery jsou ČEZ, Česká 
televize, Český rozhlas a mediální skupina MA-
FRA.

„S potěšením sledujeme opravdový zájem 
veřejnosti o sportovní akce ve stovkách měst 
a obcí po celé České republice. O projekt 
Tipsport Sportuj s námi, který pomáhá orga-
nizátorům a zastřešuje menší či větší tradiční 

sportovní akce, je stále větší zájem, což je 
signál, že naše podpora míří správným smě-
rem. Tipsport má svou důležitou roli na české 
sportovní scéně nejen v rámci profesionálního 
sportu, jehož je dnes již největším partnerem, 
ale i v rámci sportu pro všechny,“ říká Barbora 
Nushart, specialistka sponzoringu společnosti 
Tipsport.

Více informací o projektu Tipsport Sportuj 
s námi na: www.tipsport-sportujsnami.cz.

ROČENKA
2023

Projekt České unie sportu Tipsport Sportuj s námi zapojil v roce 2023 do aktivního pohybu v rámci 499 uskutečněných akcí přes 185 000 převážně rekreačních a výkonnostních sportovců všech věkových kategorií. Více než sto tisíc z nich přitom bylo mladších osmnácti let.Foto: Tipsport Sportuj s námi

  

FOTO NA TITULNÍ STRANĚ:Tenistka Markéta Vondroušová dosáhla 15. července 2023 svého životního úspěchu, když zvítězila ve � nále dvouhry žen na 136. ročníku legendárního Wimbledonu. Ve stejném roce se stala v České republice také vítězkou ankety Sportovec roku. Foto: Ivana Roháčková
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Projekt ČUS „První oddíl“ oceňuje kluby a dobrovolníky 
za výchovu špičkových českých reprezentantů

Česká unie sportu vyhlásila počátkem letošního 
roku nový projekt s názvem První oddíl. Jeho po-
sláním je každoročně ocenit vybrané sportovní 
kluby, ve kterých začínali svoji kariéru současní 
špičkoví reprezentanti České republiky, kteří se 
prosadili na vrcholných mezinárodních soutěžích. 
V prvním roce vybral produkční tým po dohodě 
s podporovateli projektu k ocenění prvních deset 
oddílů, z nichž každý obdrží částku sto tisíc korun.

„Tato akce má však ještě další významný rozměr. 
Jde nám při ní totiž také o formu symbolického 
veřejného poděkování za celospolečensky pro-
spěšnou činnost a zviditelnění práce dobrovolníků 
podílejících se v nelehkých podmínkách na for-
mování mladé generace ve sportovních klubech 
a tělovýchovných jednotách. Právě z nadšení a úsilí 
klubových trenérů, cvičitelů a dalších sportovních 
činovníků jsou vychováváni budoucí čeští vítězové 
a šampioni,“ zdůraznil generální sekretář Jan Boháč.

„Když se mi ozvali z České unie sportu s in-
formací o Prvním oddílu, přišlo mi to jako skvělý 
nápad ohodnotit trenéry, jejichž práce není tolik 
vidět. Naučí vás v mládí základům disciplíny a pak 
vás zase předají dál. Cesta k úspěchům je dlouhá, 
ale vy víte, že na jejím začátku vám někdo pomohl. 
U prvních klubů ani tak nezáleží na tom, zda v nich 
vydržíte po celou svou kariéru, ale zda vám tam dali 
do života radost ze sportu,“ prohlásila Eva Adamc-
zyková při vzpomínce na své lyžařské a snowboar-
dové začátky na sjezdovce v Herlíkovicích.

Na stadionu ve sportovním areálu v Praze–Hos-
tivaři vztyčili kvůli atletovi Jakubu Vadlejchovi 
transparent s nápisem: „Vítáme tě, Kubo“. Úspěš-
ný oštěpař přišel zdejším mladým atletům ukázat 
zlatou medaili, kterou vybojoval v Římě na mis-
trovství Evropy. „Pro mě první klub znamenal 
hrozně moc. Je to neskutečné, končil jsem zde 
někdy v roce 2006, kdy tu ještě byla dráha ze škvá-
ry. Po tréninku jsem vždycky odcházel celý černý 
a snažil se co nejméně dotýkat lidí v autobuse 
cestou domů. Díky trenérovi Petrovi Behenskému 
jsem však získal bezmeznou lásku k atletice,“ svě-
řil se Jakub Vadlejch, na něhož jeho trenér z dět-
ských let ihned reagoval: „S tou láskou jsi sem při-
šel, takhle jsi to měl odmalička. Já jsem to pouze 
prohloubil,“ dodal skromně Petr Behenský.

Projekt První oddíl plánuje dále ocenit kluby  
LK Arcus Plzeň (lukostřelkyně Marie Horáčková), 
TK Sokolov (tenistka Markéta Vondroušová), TJ 
Petřiny Praha (beachvolejbalista Ondřej Perušič), 
SK Kometa Praha (beachvolejbalista David Schwei-
ner), AZ Havířov (hokejista David Pastrňák) a TJ 
Milo Olomouc (tenistka Karolína Muchová).

Více informací o projektu na webu – ZDE nebo 
facebookovém profilu – ZDE.

Autor: KT ČUS, foto: První oddíl

V průběhu května a června už peněžní odmě-
na zamířila do prvních čtyř klubů a při slavnostní 
předání šeků nechyběli samozřejmě ani úspěšní 
sportovci, které vítaly desítky mladých sportov-
ců, jejich následovníků. Trojnásobný mistr světa 
v rychlostní kanoistice Martin Fuksa zamířil na vy-
hlášení do Lokomotivy Nymburk. V USK Praha 
zase začínal svou kariéru vodní slalomář a olympij-
ský vítěz Jiří Prskavec, zatímco další olympijská 
šampionka ve snowboardcrossu Eva Adamczyková 
si z přípravy odskočila do Spartaku Vrchlabí. Za-
tím posledním oceněným klubem se stala Atletika 
Hostivař (dříve Kovošrot Praha), kde vyrůstal čers-
tvý mistr Evropy v hodu oštěpem Jakub Vadlejch.

https://prvnioddil.cz/
https://www.facebook.com/oddil.1/?paipv=0&eav=AfY5--wywavYXr3HsSpUPIloCAyRRR8jArRrlUGHracDPuwkmjFwt0Nxj0AnIn3BRqc&_rdr
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Deník Sport publikoval 24. června obsáhlý roz-
hovor s předsedou České unie sportu Miroslavem 
Janstou. Reaguje v něm na pravomocný osvobo-
zující rozsudek Vrchního soudu v Praze a při-
bližuje hlavní postavy i důvody, které spustily 
sedm let trvající kauzu. Interview přetiskujeme 
v plném znění.

x      x      x       x       x

 Připomeňme krátce, o co v kauze šlo. MŠMT vy-
psalo neinvestiční program III na podporu střešních 
organizací. Úřednice Jaroslava Krumphanzlová už 
v roce 2020 u soudu uvedla, že agendě nerozuměla 
a zkusmo nastřelila návrh, podle něhož měl Český 
olympijský výbor dostat o 12 milionů korun víc 
než ČUS, ačkoli nemá žádnou členskou základnu, 
což bylo jedno z rozhodujících kritérií. Šlo tedy 
vlastně o zmetek. A vy jste se snažil, aby se dotace 
nerozdělovaly na základě tohoto zmetku. Za to jste 
byl sedm let účastníkem tohoto trestního řízení…

(Jansta se usmívá) „Jedním z hlavních hrdinů…“

 Všechno začalo v květnu 2017, kdy do sídel 
FAČR, ČUS a fotbalového Jablonce kvůli vyšetřo-
vání dotačních programů MŠMT na podporu spor-
tu vtrhli policisté. 6. června vás Pražský vrchní 
soud, stejně jako už loni na jaře, uznal nevinným. 
Jaké to je mít to všechno po víc než sedmi letech 
definitivně za sebou?

„Tak možná to za sebou nemám, státní zástup-
ce může dát dovolání. Uvidíme. Ale rozhodně je to 
pravomocné. Mě celou dobu provázela strašná zlo-
ba. Já jsem se nebál toho, že bych mohl být 
odsouzen, protože jsem věděl, co se tam 
stalo. Jenom jsem doufal, že soud bude 
objektivní. A vzhledem k tomu, že to 
čtyři senáty, dvakrát na městském sou-
du, dvakrát na vrchním soudu, zruši-
ly… Vrchní soud konstatoval, že jsem 
musel tak činit, protože jsem to měl 
ve stanovách, měl jsem povinnost tak 
činit, když jsem zjistil něco nepravého.“

 Nepochyboval jste, že by to mohlo dopadnout jinak?
„Vzhledem k tomu, že jsem neuplácel, nevy-

díral, nepoužíval jsem nedovolené prostředky, 

Deník Sport:  
Stát vykonstruoval MONSTRPROCES

tak to byl normální, legitimní lobbing. Když jsem 
to zjistil, upozornil jsem náměstkyni, upozornil 
jsem ministryni. Ministryně si to nepamatuje, 
jako si nepamatuje spoustu jiných věcí. Radši. 
Byl jsem přesvědčený, že to nemůže dopadnout 
špatně. Jenom jsem doufal, že se projeví práv-
ní stát a nezávislá justice, která napraví chyby 
státu. Konstatovala, že tam byl totální bordel, 
konstatovala, že tam nic nefungovalo. Naznačila, 
že tam různí lidé lhali, především bývalá minist-
ryně Valachová. A konstatovala, že se trestný čin 
nestal. Byl jsem rád, že to proběhlo.“

 Jak na vás kauza působila?
„Samozřejmě, bylo to dehonestující, což mož-

ná byl ten účel. Tady teď můžu poprvé říct, 
že to rozhodně byla účelová kauza. Bylo 

to samozřejmě špatné profesně, bylo 
to špatné pro rodinu, pro příbuzné, 
kteří to těžce nesli. Naštěstí se to už 
částečně mění, ale v Čechách, když 
někoho obvinili, už jste byl předem 
odsouzen.“

 Vy jste po celou dobu kauzy působil vel-
mi sebevědomě. Ale jak pro vás celý průběh 

kauzy zasáhl osobně?
„Mrzelo mě, že mi dcera neřekla, že ji šikanovali 

ve třídě. Manželku, která je zastupitelkou v obci, 
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pomlouvali, projevilo se to ve volbách. Moje ma-
minka, která celý život žila absolutně poctivě, se 
strašně styděla. To byly věci, které člověk není 
schopen řešit a těžce nese. Byl jsem sebevědomý, 
že vím, že jsem úmyslně nic neudělal a že jsem há-
jil spravedlnost. Proto jsem si byl jistý. Vážil jsem 
si i vás, novinářů, že jste se ke mně chovali velmi 
korektně, protože to nebývá. Jeden investigativní 
novinář, s kterým jsem se soudil, dokonce za mnou 
byl a řekl mi, že to je v podstatě prasárna a že 
věří, že to na soud nepůjde. To bylo skoro vyzna-
menání, že člověk, který mě nemá rád, za vámi 
přijde. Takže já jsem si byl poměrně jistý, že lidi 
vnímají, že je to něco špatného, že to smrdí, že to 
je něco účelového. Ale dokavaď ten proces, který 
je dlouhý, neproběhne, tak to neproběhne. Navíc, 
tady to bylo sedm let. Dokazování proběhlo a dů-
kazy jsou jasně mluvící.“

 Obžaloba vám vyčítala, že jste nezákonným způ-
sobem zasahoval do dotačního řízení, vy jste tvr-
dil, že jste se musel ozvat…

„Tady se projevilo, že to, co dělám, nedělám 
pro peníze, ale dělám to jako koníček, baví mě 
to. Nenapadlo mě, že bych chtěl někoho okrást, 
poškodit. Naopak jsem hájil okradenou a poško-
zenou organizaci. Proto si mě tam zvolili. Nezvoli-
li si mě tam pro ozdobu, jako byli mí předchůdci, 
kteří sport dovedli tam, kde bohužel teď je. Byl 
jsem tam zvolen, abych sport hájil. Takže já jsem 
hájil svůj spolek, já jsem hájil ty chudáky, pro 
které ty peníze měly jít. To mělo jít do jednot, 
na sportování dětí, mládeže, to nebylo pro pro-
fesionální sport.“

 Připomeňme, že jste se ozval proti návrhu, který 
úřednice MŠMT od oka nastřelila. Jak hodnotíte to, 
že na MŠMT panovaly takový zmatek, neodbornost?

„O tom pořád mluvím. To byli lidi, kteří jenom 
jezdili na zájezdy s olympijským výborem, s jinými 
spolky. Oni poslali státní peníze a za to chtěli, aby 
je někdo někam vzal. Tak to fungovalo. Ta úřednice 
používala fantastické výrazy. ,Nastřelila jsem to.’ 
,Vyšperkovala jsem to.’ Kdybych tam kvůli ní ne-
stál a neměl zkažených sedm let, tak by mi jí bylo 
opravdu líto. Ale ta žena spoluzpůsobila něco, co 
tady nemá obdoby. To byla jenom špička ledovce.“

 Jak to myslíte?
„Všechno vzniklo u ministryně Valachové, kte-

rá nesplnila svoji zákonnou povinnost, nenastavila 

transparentní rozdělování peněz. Ona přímo dala 
pokyn, aby se nezpracovala metodika. Přestože 
dva její špičkové odbory na ministerstvu protes-
tovaly, že to není možné, že je to v rozporu s roz-
sudkem nejvyššího správního soudu, v rozporu se 
zákonem o dotacích. Ona řekla, že tu metodiku 
dodatečně dodělají expertní komise. To u soudu 
všechno zaznělo. A státní zástupce pořád tvrdí, že 
tam byla schválená metodika. Žádná nebyla, tam 
byla zfalšovaná podání. Nadřízený té úřednice ro-
zeslal její výpočet, to znamená: ztotožnil se s ním. 
Rozeslal nějaký nástřel metodiky a odjel s olympij-
ským výborem do Turecka. Neposlal ho tam ministr, 
pozval si ho tam pan předseda Kejval.“

 Teď mluvíte o praxi, kdy ČOV vozil do zahraničí 
ministerské úředníky.

„Když tohle řeknete v Německu, ve Francii, tak 
kroutí hlavami: My jsme mysleli, že u vás je funkč-
ní stát. To je banánová republika, jestliže ten, kdo 
přiděluje dotaci, si řekne, že tam chce s ČOV jet. 
Tohle mi říkali. Pan předseda Kejval mluví o tom, 
že byli jako doprovod. To je lež. To je písemně 
prokázaná lež. Ministr Fiala i ministr Chládek si 
brali s sebou jednoho člověka. MOV ve svých pro-
tokolech říká, že národní olympijské výbory mají 
vozit představitele státu – prezidenta, premiéra, 
ministra. A ti si samozřejmě můžou někoho vzít. 
Ale další úředníky si vozil olympijský výbor sám. 
To je zavázání se, provázání se, je to korupční 
prostředí. To se musí taky vyřešit. Není možné, 
aby to takhle fungovalo.“

 Narazili jsme na roli bývalé ministryně Kateřiny 
Valachové, která vloni u soudu vypovídala devět 
hodin a pak v kuolárech nazvala skupinu obvině-
ných zločinným spolčením. Jak se vám to poslou-
chalo?

„Já ji beru, že není duševně vyrovnaná. Jí se 
zbortila kariéra. Ona je klasická kariéristka, která 
pro kariéru udělá cokoli. Pohřbila svoji kamarád-
ku, náměstkyni Kratochvílovou, s kterou bydlela 
a kterou prosadila za náměstkyni. Pak tvrdila, že 
ji skoro nezná. I soudkyně se na ni obořila, že to 
není normální, co tam vypráví. Ona lhala v roz-
poru s písemnými dokumenty. Lhala, že nastavila 
transparentní podmínky. Lež je její nástroj kari-
éry. Teď se snaží vytvořit dojem, že ona nic, že 
nic nevěděla. Ale u soudu se prokázalo, že nepl-
nila svoje povinnosti ze zákona a lhala, jak když 
tiskne.“
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 Z faktů se zdá jasné, že MŠMT udělalo chybu, 
když v původním návrhu přiznalo větší částku ČOV 
než ČUS, na což jste upozornil. Proč podle vás 
státní zástupce Ondřej Trčka řízení tak protaho-
val?

„To je otázka na něj. Já si dokonce myslím, že 
neumí ani počítat. Tu škodu musíte z něčeho od-
vodit a tam bylo jasné, že jsme byli poškození 
my. Bylo to tam nastřelené, tam ta čísla vůbec 
nesedí. To pozná každé dítě. On měl patrně ně-
jaké zadání.“

tady probíhala. Stát, prostřednictvím Valachové, 
selhal, nenastavil pravidla. Já jsem na to upo-
zornil. A stát, prostřednictvím Trčky a vrchního 
státního zastupitelství, mě označil za kriminál-
níka, že jsem si dovolil říct, že je něco špatně 
a upozornil jsem na to. A vykonstruoval monst-
rproces.“

 To je silný výraz…
„Vemte si, na nás vlítli policajti, antony. Vždyť 

to byl zásah, jak kdybychom byli skupina připra-
vující státní převrat. Kolik tohle 
všechno muselo stát? Přitom 
kdyby mi zavolali, podám vy-
světlení, přinesu papíry, nor-
málně to probereme, lidsky 
bychom si o tom popovídali. Ale 
ne, tady se musel udělat mon-
strproces pro veřejnost. V roce 
2014, když jsme dělali průzkum 
o sportu, nejznámější u veřej-
nosti byl Pelta. Pelta je feno-
mén. Když vezete Peltu, kaž dý 
na to kouká. Každý si myslel, co 
se tam ukradlo, zpronevěřilo. 
Tam nic nebylo, ani Pelta v té 
druhé, investiční větvi nikoho 
neuplácel. Bylo potřeba vytvo-
řit odér okolo sportu. Místo aby 
se sportu přidalo, tak se řeklo: 
Tam se nic nedává, tam je to 
žumpa. Ale kdo tu žumpu vy-

tvořil? Stát, paní Valachová.“

 Vy jste v roce 2017 v rozhovoru pro deník 
Sport vyjádřil nadějí, že v případě Miroslava Pel-
ty šlo o jeho „blábolení“. Jak věci vidíte dnes, kdy 
jeho kauza ještě stále pokračuje?

„Já jsem na soudu poslouchal předsedu senátu, 
který řekl v podstatě to samé, že to bylo takové po-
vídání. Neřekl blábolení. Nechtěl jsem se tam začít 
smát, protože situace byla vážná. Přesně říkal, co 
já jsem řekl do vašeho rozhovoru. Já mluvím pořád 
stejně. To je síla ČUS, Boháče (generálního sekretá-
ře, který byl v procesu rovněž uznán nevinným), my 
si nemusíme nic vymýšlet. My jsme jenom koukali 
s vytřeštěnýma očima, jak tam lidi lžou nebo si ne-
pamatují. Některé chápu, když vidí tu mašinérii, že 
si nemohli vzpomenout. Ale pak tam byli lidi, kteří 
cíleně lhali. Na soudu bylo vidět, jak mají lidi zá-
jem, abychom byli nevinní, nebo vinní.“

 Kdo mu ho dal?
„To já nevím, ale tam došlo k zajímavé situa-

ci, kdy ti, co nás vyšetřovali, se chovali strašně 
korektně. Dokonce řekli: Nám je to úplně jasné, 
pan státní zástupce má jiný názor, takže to půjde 
k soudu. A to nebylo od jednoho, ale od víc pří-
slušníků policie. Vemte si, že dřív než jsem byl 
obviněný, tak ministerstvo školství ve svém vlast-
ním auditu konstatovalo, že program III byl udě-
laný protizákonně, že tam nebyla pravidla, že byl 
porušený zákon, dotační pravidla – to bylo v půlce 
června. A přesto jsem byl koncem června obviněn 
a četl jsem, že jsem porušil předem schválenou 
metodiku, transparentně připravenou, která ne-
byla nikdy ani vypracována, ani schválena.“

 Vaše reakce?
„To je přece nefunkčnost státu. Nefunguje 

stát, státní správa. To je podstata krize, která 
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 Pro české sportovní prostředí je důležité, jak 
kauza ovlivnila vztahy mezi ČOV a ČUS. ČOV se 
připojil do trestního řízení a přihlásil hmotnou 
i nehmotnou škodu. Předseda olympioniků Jiří Kej-
val to vysvětloval tím, že se chtěli podívat do spisu 
a že práv poškozené strany se vzdali na radu práv-
níků. Jak se po téhle kauze můžou vyvíjet vztahy 
obou organizací?

(směje se) „Vidíte, že se směju, vždyť je to 
komický. Je to černé na bílém a on tvrdí, že to 
tak není. To je prostě nepochopitelné, když ně-
kdo takhle uboze lže. To je ubohá lež! To ve sluš-
né společnosti ani nejde komentovat. Tím jsem 
vám odpověděl, jaké vztahy se můžou vyvinout 
s člověkem, který doložitelně lže a udělá všechno 
pro to, aby vás veřejnost odsoudila. Tady se říká, 
že spolu bojujeme. Ale on bojuje od začátku se 
mnou.“

 Co tím myslíte?
„Všem lidem, kteří mě před ním varovali, jsem 

se omluvil, protože měli ve všem pravdu. To je 
klasický kariérista, který sport bezesporu miluje. 
Je velmi vzdělaný, skvělý podnikatel. Ale nemá 
na to. On neumí řešit kritické situace. On mys-
lel na sebe. Všechno to, co nám u soudu vyčítali, 
dělal on, tím, že si vozil na olympiádu úředníky. 
Na ministerstvu ve zprávách psali, že v době roz-
dělování peněz na olympiádách řešili financová-
ní sportu. Já to už neřeším. Pro mě je to uzavřená 
kapitola. Ten člověk selhal. Jako selhal při Sazce, 
jako selhal, když neodvezl řádně sportovce do To-
kia. Ale to se mohlo stát. Ale on nebyl schopen se 
omluvit sportovcům.“

 Abychom byli féroví, Kejval se poté, co mělo ně-
kolik sportovců po letu na Hry do Tokia pozitivní 
test na covid, neomluvil přímo na olympiádě, ale 
později se sportovcům omluvil písemně…

„Ale nezapomínejte, že jsme se sportovců oka-
mžitě zastali a nepřímo ho k té domluvě dotlačili. 
Měl se omluvit hned a uhradit jim aspoň symbo-
licky nějakou škodu. Já doufám, že se olympijský 
výbor omluví za to, jak lhal. Třeba minimálně 
těm, pro které byly peníze určeny, tedy sportov-
ním klubům. Oni lhali, zaútočili na nás brutálním 
způsobem a ani si to nepřipouští. To je ta namyš-
lenost, ta arogance.“

 Takže čekáte omluvu?
„Nečekám, od těchto lidí ne.“

 ČUS a ČOV jsou ale pořád dvě důležité organiza-
ce pro fungování českého sportu, jak může klapat 
jejich další spolupráce?

„Musí být úzká. Takhle to bylo plánované. 
V roce 2011 Kejvalova skupina prosadila, aby byla 
vedoucí úloha olympijského výboru, aby bylo ta-
kové malé ministerstvo. On chtěl rozdělovat pe-
níze, já ne. Já jsem chtěl, aby státní peníze šly 
přímo na svaz, přímo na klub. On chtěl, aby šly 
na olympijský výbor a on by je rozděloval. Pro-
tože měl tehdy podporu náměstka, mimochodem 
pravomocně odsouzeného za dotace (Jan Kou-
courek dostal za zneužití pravomoci a porušení 
povinnosti při správě cizího majetku tříletou pod-
mínku), tehdy se na to kývlo. Ještě to ani nezača-
lo a už to porušil.“

 Jak?
„Podáním ruky jsme u náměstka v kanceláři 

uzavřeli dohodu, kdy on měl zajistit, že on bude 
předseda, já budu místopředseda pro sport, pak 
měl být Varhaník místopředseda pro ekonomiku, 
pan Ertl měl být místopředseda pro neolympijské 
sporty, paní Moučková měla být místopředsedky-
ně pro všesportovní činnost a pak tam měl být 
místopředseda pro olympismus. Já jsem měl teh-
dy vážnou operaci, tři měsíce jsem se toho ne-
účastnil. Byly volby a najednou tam byl Šuman, 
byli tam úplně jiní lidi. On to nezařídil. Narážím 
na to, že jsme spolu snad bojovali. Já jsem s ním 
nebojoval. Hned po svém zvolení na mě okamžitě 
zaútočil.“

 Proč?
„Protože jsem nerozprodal majetek. Z jeho 

strany a z jeho skupiny byl velký tlak, ať ČSTV za-
nikne, ať Nymburk převede na olympijský výbor, 
ať prodá horská střediska. Protože bylo zadluže-
né, 252 milionů dluhů. Mimochodem, na valných 
hromadách ČSTV pro to špatné hospodaření hla-
soval. Ale to jsme všechno zvládli. Já chci řešit 
fungování sportu vnitřně a Kejvala musíme řešit. 
Jestli představitelé svazů chtějí, aby to fungova-
lo, tak člověk, který lže a klame a jsou za ním 
ztráty majetku, tak jestli ho tam chtějí, ať tam 
bude, ten sport bude pořád rozštěpený. Nebo tam 
musí přijít někdo jiný.“

 Jak byste chtěl Kejvala řešit, jak říkáte?
„Já, kdybych byl na jeho místě a tohle udělal, 

tak už bych dávno abdikoval, já bych se styděl.“
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 Koho byste si případně představoval na jeho 
místě?

„Jsou tady tři, čtyři osobnosti z prostředí sva-
zů. Olympijské výbory mají i osobnosti z venku, 
že vlastní činnost řídí první místopředseda. Tady 
je spousta lidí. Olympijské svazy by se měly za-
myslet a diskutovat, kdo to má být. Já nikoho ne-
chci navrhovat.“

 Vy máte svůj názor, je ale diskuze o možné bu-
doucnosti pana Kejvala v ČOV v českém sportovním 
prostředí reálná?

„To až na podzim. Teď musí splnit svoji po-
vinnost, odvézt sportovce na olympiádu, zajistit 
olympiádu organizačně. Sportovce připravují sva-
zy. Jak ho znám, on se bude spojovat s úspěchem, 
neúspěch bude na svazech. To on dělá dobře. Jako 
pracovník, místopředseda, by byl fantastický. Ale 
na to, co chtěl představovat, na to objektivně ne-
měl. Fakta jsou jasně mluvící.“

 Probrali jsme váš případ, ale ve sportu jsou dal-
ší kauzy, které se týkají bývalého šéfa tenisového 
svazu Iva Kaderky, prezidenta lyžařského svazu 
Davida Trávníčka. Asistentka bývalé starostky 
Obce sokolské Hany Moučkové vyluxovala z účtů 
téměř padesát milionů korun, než si vzala život. 
Co dělat, aby se tohle nestávalo a sport byl důvě-
ryhodnější?

„Jak jsme mohli vidět v naší kauze, nejsou na-
stavená jasná pravidla. Ta mají být dlouhodobá, 
předvídatelná. O tom se mluví v každém vládním 
materiálu a žádná vláda to v podstatě nedodrží, 
protože tam není člověk, který by na to dohlíd-
nul. Druhé gró je, že tam nejsou peníze. Sport 
je brutálně podfinancován. Jak můžete rozdělit 
peníze na údržbu a provoz, když se náhodou roz-
děluje nějakých čtyři sta milionů, když je třeba 
minimálně dvě až tři miliardy ročně na prostou 
údržbu?“

 To je pravda, ale nepůsobí dobře, pokud i v situ-
aci, kdy sport nemá moc peněz, zmizí tenistům, So-
kolům či v minulosti volejbalistům desítky milionů. 
Jak to nastavit, aby se tohle nedělo?

„Pojďme si to rozklíčovat. Sokolové a volejbal, 
to jsou vnitřní problémy těch sportů. U volejba-
listů bývalý předseda Haník nenastavil mechanis-
my tak, aby se to nestalo. A u Sokolů je to zodpo-
vědnost Moučkové, která uvěřila asi profesionální 
podvodnici a neměla mechanismy nastavené tak, 

aby se to nestalo. I když, co jsem o tom slyšel, 
tak to muselo být opravdu rafinované. Trošku 
bych byl v odsudku opatrnější. U volejbalu měli 
rozpočet 100, 120 milionů. Když vám během tří 
let zmizí dvacet milionů, nechápu, jak se to ne-
mohlo projevit. U Sokolů se to začalo projevovat, 
proto (Moučkové asistentka Eliška Colding – pozn. 
red.) spáchala sebevraždu a začalo se to šetřit. 
To jsou skandály těch spolků. Jansta, Pelta, Ka-
derka, to jsou dotace a stát. U Kaderky to je jiný 
případ než náš. Já taky doufám, že to není, jak se 
popisovalo. Když jsem s ním mluvil, tak mi říkal 
trošku jiné věci. Teď to musí prokázat. Musí se 
na to soustředit, jak jsme se na to soustředili my. 
Je třeba tyhle kauzy rozlišovat.“

 Ve středu se koná valná hromada ČUS, s čím tam 
vystoupíte?

„Jsem navržen na předsedu, zřejmě asi budu 
kandidovat naposledy. Nejradši už bych nekan-
didoval, kdybych měl nástupce. Do výkonného 
výboru přichází noví členové a nový první místo-
předseda. Já doufám, že se zapracuje a ČUS do-
stane nový náboj. Chtěl bych prohloubit správu 
majetku. Vypadá to, že stát, prostřednictvím 
ministerstva financí, konečně přispěje na rekon-
strukci Nymburka jako největšího centra sportu. 
My potřebujeme, aby se tam dalo trénovat. Pro 
čtyřicet svazů je třeba zajistit trénování. Pro re-
prezentaci. Příští rok by se mohlo začít stavět. 
Tohle je důležitý úkol, pomoc dalším centrům, 
aby se mohla zrekonstruovat. Dalším úkolem je 
pomoc s vytvořením Strahova. Tam vlastníme 
pozemky. Chceme tam působit se Spartou, aby 
nevznikl jenom nový stadion, ale také zázemí ce-
lého českého sportu.“

 Co dál?
„Chceme pomoct hlavně klubům, to je klíč 

a základ českého sportu. Chceme tlačit na mi-
nisterstvo sportu, aby se změnil přístup ke spor-
tu na školách, aby rodiny cítily smysl, aby děti 
sportovaly. Je spousta úkolů, které před námi sto-
jí. Budeme čekat, jak se svazy rozhodnou o olym-
pijském výboru. Jestli jim bude vyhovovat tenhle 
stav, nebo ho budou měnit. To já nejsem schopen 
dál ovlivnit. Na podzim předložíme zprávy o tom 
všem, co se stalo. Ony si budou muset samy roz-
hodnout, jaký chtějí olympijský výbor.“

Autor: deník Sport (Martin Hašek)
Foto: archiv ČUS



ZPRAVODAJ ČESKÉ UNIE SPORTU 06/2024

25MEDIÁLNÍ PARTNEŘI ČUS

Projekt Tipsport Sportuj s námi objektivem fotoaparátu
Víc než stovku akcí 
nabídl červnový kalendář 
projektu ČUS Tipsport 
Sportuj. Běhalo a šlapalo 
se do pedálů v přírodě, 
kolektivní sporty se 
nastěhovaly na hřiště 
a kurty, ožily už také 
vodní hladiny. Tradičně 
vybíráme nejzdařilejší 
snímky, které nám zaslali 
organizátoři soutěží.

Bouřlivé počasí zahnalo turnaj Streetball Žďár 
pod střechu haly, ale 115 hráčů z 29 klubů si 
přesto akci užilo.

Trutnovské desítky se zúčastnily i s dětskými 
kategoriemi dvě stovky běžců, ke kterým se 
přidalo i čtyřicet vyznavačů canicrossu.

Velká cena Kolšova nebyla pro cukrové panenky 
– jelo se na těžké blátivé trati a všem aktérům 
dal navíc několikrát zabrat kopec Markovice.

Čtyři stovky aktérů a návštěvníků 
přivítal letošní závod dračích lodí 
Pisner Dragons na Borské přehradě.

Děti z některých ostravských škol si 
vyzkoušely jízdu na koloběžkách na dráze 
atletického stadionu ve Vítkovicích a poté 
absolvovaly sprint na 500 metrů.



ZPRAVODAJ ČESKÉ UNIE SPORTU 06/2024

26 MEDIÁLNÍ PARTNEŘI ČUS

Prázdninový kalendář projektu 
Tipsport Sportuj s námi nechá lehce 

vydechnout před podzimem

Červenec a srpen už tradičně provází úbytek akcí – letos jich kalendář projektu České unie sportu 
Tipsport Sportuj s námi nabízí dohromady čtyřiasedmdesát. Letní prázdniny a dovolené však poskyt-
nou všem vyznavačům pohybu a sportu dostatek příležitostí vylepšit si kondici před nabitou podzimní 
termínovou listinou. 

Vybrané akce – červenec, srpen, září 2024:
5. 7. Turnaj morašických čtvrtí fotbal Morašice

13. 7. Cyklo hobby maraton Kopřivnický drtič horská kola Kopřivnice

13. 7. Triatlon Konopiště triatlon Konopiště

20. 7. Myslív Race spartan race Myslív

27. 7. Běh na Lysou horu atletika Krásná

3. 8. Volejbalová Dřevěnice volejbal Dřevěnice

17. 8. Valdštejnova desítka atletika Cheb

17. 8. NEfestival – Festival Netradičních sportů různé sporty Heřmanův Městec

24. 8. Malý svratecký maraton atletika Vír

31. 8. SPOKE MTB maraton Kralovice horská kola Kralovice

7. 9. Baroko maraton atletika Plasy

8. 9. Město na kolech cyklistika Hradec Králové

14. 9. Hodonínské drakobití dračí lodě Hodonín

15. 9. Bučovická 50 turistika Bučovice

21. 9. Běh rodným krajem Emila Zátopka atletika Kopřivnice

Pozvánka na TOP akce
TOUR DE RALSKO – 20. 7.: Cyklistický závod horských 
kol určený pro všechny výkonnostní kategorie od tré-
novaných borců po hobby závodníky. Tratě o délce 
30 nebo 45 km vedou bývalým vojenským prostorem 
Ralsko. Dětské trasy jsou přizpůsobeny jednotlivým 
kategoriím. Účastníci obdrží uvítací tašku a v cíli 
medaili. Na trati je připravena občerstvovací stanice, 
v cíli kvalitní občerstvení, mytí kol a teplé sprchy. 

CHALUPÁŘSKÝ TERÉŇÁK – 31. 8.: Běžecký závod 
v malebné středočeské vesničce Višňová, ve které se 
natáčel televizní seriál Chalupáři. Účastní se závod-
níci od nejmladších adeptů až po seniory. Děti běží 
podle věku od zhruba 300 m až po 1,5 km. Dospělí si 
mohou vybrat buď 8 km, nebo 3,5 km. Pro děti je při-
praven doprovodný program (řádění v pěně, skákací 
hrady atp), na závěr dne se koná afterparty.

Více informací: www.cus-sportujsnami.cz
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& NÁBOR SPORTOVNÍCH KLUBŮ

7. 9 . 2 4   9 : 0 0  —  1 6 : 0 0
 L I B E R E C  —  H O M E  C R E D I T  A R E N A

HIGHLIGHTY

VYSTAVOVATELÉ
Z ŘAD SPORTOVNÍ

MEDICÍNY A VÝŽIVOVÉHO
PORADENSTVÍ

VEŘEJNÝ TRÉNINK
A-TEAMU BTL

HOBBY
HORSING

SPORTOVNÍ
VÍCEBOJ
PRO DĚTI

PARKOUROVÉ
ZÁVODY

www.sportliveliberec.cz
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Objevte exkluzivní
sportovní zpravodajství

Vstupte na iDNES.cz/premium

Získejte předplatné na 2 měsíce zdarma 
při použití kódu SPORTUJ 

Více než 1 500 článků z českého 
a světového sportu

Komentáře expertů 

Rozhovory s hráči a trenéry


